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در نشســت خبری هفدهمین جشــنواره موســیقی نواحی ایران 
مطرح شد:

حضور بانوان 
در موسیقی نواحی محدود است

نشست خبری هفدهمین جشــنواره موسیقی نواحی ایران یکشنبه 
۳۱ فروردین ۱۴۰۴ با حضور احمد صدری (سرپرست دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی)، فرخنده جلالی (مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان هرمزگان)، محمدعلی مرآتی (مدیرعامل انجمن موسیقی 
ایران) و فواد توحیدی (دبیر جشــنواره)، در محل ساختمان دفتر موسیقی 

برگزار شد.
در ابتدای نشست، احمد صدری ضمن اشاره به تأخیر در برگزاری دوره 
هفدهم گفت: «این دوره از جشنواره با اندکی تأخیر برگزار خواهد شد، اما 
طبق وعده ای که در ســال گذشته داده بودیم، هفته آینده جشنواره برگزار 
می شــود. همچنین  دوره هجدهم نیز در سال جاری برگزار خواهد شد، اما 
زمان دقیق آن منوط به تشکیل شورای سیاست گذاری است. احتمالا دوره 

هجدهم در نیمه دوم سال برگزار خواهد شد».
او تأکید کرد: «تلاش داریم  جشنواره موسیقی نواحی صرفا به اجراهای 
صحنــه ای محدود نمانــد و ابعاد مختلف موســیقی نواحــی، از جمله 

آموزش، پژوهش و مستندسازی نیز مورد توجه قرار گیرد».
فرخنده جلالی، مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان هرمزگان، در 
ادامه این نشست گفت: «میزبانی جشنواره به استان هرمزگان سپرده شد؛ 
اســتانی که سال ها محل زیست، همزیســتی و تعامل اقوام مختلف ایران 
بــوده و این تنوع قومی، بســتری غنی برای موســیقی نواحی ایجاد کرده 

است».
او با قدردانی از معاونت هنری وزارت ارشاد بابت واگذاری میزبانی به 
این اســتان، افزود: «پس از انتقال میزبانی، حامیان فرهنگی استان، بخش 
خصوصی و اتاق بازرگانی برای تأمین منابع مالی جشنواره پای کار آمدند. 
هدف ما روشن نگه داشتن چراغ موسیقی نواحی و انتقال آن به نسل های 

آینده است».
جلالی با اشاره به جزئیات شرکت کنندگان گفت: «در این دوره ۳۴ گروه 
از ۲۲ اســتان کشور حضور دارند. استان هرمزگان به عنوان میزبان با شش 
گروه و اســتان های سیستان و بلوچســتان، گیلان، فارس، خراسان رضوی، 
خراســان شــمالی و خوزســتان هر کدام با دو گروه در جشــنواره شرکت 

می کنند. دیگر استان ها نیز هرکدام با یک نماینده حضور دارند».
او ادامــه داد: «تک نــوازی، دونــوازی و گروه نوازی در ایــن دوره تنوع 
شنیداری قابل توجهی ایجاد کرده اســت. در بخش تک نوازی، ۱۲ اجرای 

متفاوت خواهیم داشت».
جلالــی دربــاره بخش پژوهشــی گفــت: «در ایــن دوره، ۲۰ محقق و 
پژوهشگر موســیقی نواحی حضور خواهند داشت. این پژوهشگران علاوه 
بر بررسی اجراها، به بررسی سازها و ابزار موسیقی نواحی نیز می پردازند».
او همچنین افزود: «در حاشیه جشنواره، به معرفی سازهای بومی نظیر 
عود و جفتی که در استان هرمزگان امکان ساخت آنها وجود دارد خواهیم 
پرداخت. همچنین برنامه ای برای تجلیل از مفاخر موسیقی نواحی در نظر 

گرفته شده است».
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد هرمزگان درباره اجــرای برنامه های عمومی 
جشــنواره گفــت: «ســالن اصلی اجراهــای ایــن دوره از جشــنواره، در 
فرهنگســرای طوبــی خواهد بود. همچنیــن گروه هایی به نوار ســاحلی 
بندرعبــاس و بازارهــای پرتردد اعزام می شــوند تا از این طریــق بتوانیم 

موسیقی نواحی را به میان مردم ببریم».
جلالــی درباره نحوه تماشــای جشــنواره برای علاقه منــدان توضیح 
داد: «تمام رویدادهای جشــنواره از پنجم تا هشــتم اردیبهشت، از طریق 
تلویزیون هــای اینترنتی، صفحه تلوبیون و پلتفــرم آپارات به صورت زنده 

پوشش داده خواهد شد».
او همچنین افزود: «فروش بلیت از هم اکنون آغاز شــده است. قیمت 
بلیت برای عموم ۱۰۰ هزار تومان در نظر گرفته شــده، اما برای هنرجویان 
موسیقی، دانش آموزان و دانشــجویان، بلیت رایگان ارائه می شود. هدف 
از فروش بلیت  کســب درآمد نیســت، بلکه ایجاد نظم در برگزاری رویداد 
است». فواد توحیدی، دبیر جشــنواره، درباره نحوه انتخاب گروه ها گفت: 
«ما یک هیئت انتخاب داشتیم که هر یک از اعضا، گروه هایی را برای حضور 
معرفی کردند. برخی گروه ها نیز به انتخاب شخصی من وارد شدند. تلاش 
کــردم از گروه هــای تکراری پرهیز شــود و هنرمندان جدید یــا آنهایی که 

سال ها در جشنواره حضور نداشتند، به میدان بیایند».
او با اشاره به چالش های این روند افزود: «برخی از افراد تصور می کنند  
جای آنها در جشنواره همیشگی اســت، حتی تهدید کردند که در صورت 
حذف، جشــنواره را دچار اختلال خواهند کرد. اما ما سعی کردیم معیار را 

بر شایستگی، نه سابقه صرف، بگذاریم».
توحیــدی درباره تغییر رویکرد بخش پژوهشــی گفــت: «در این دوره، 
تمرکز مــا بر شــنیدن روایت های خودِ هنرمندان اســت. برای جلســات 
پژوهشــی هیچ موضوع مشــخصی را از پیش تعییــن نکرده ایم. ترجیح 
می دهیم در نشســت هایی صمیمی، به بررسی مباحث مختلف در عرصه 

موسیقی نواحی ایران بپردازیم».
دبیر جشــنواره در ادامــه افزود: «موســیقی نواحی برای بســیاری از 
مخاطبــان عادی ناآشناســت، اما اجــرا در محیط عمومــی باعث جذب 
آنها می شــود. بســیاری از مخاطبان ما به  صورت تصادفــی با گروه های 
موســیقی برخــورد می کننــد و جذب می شــوند. بــه همیــن دلیل، دو 
بســتر اجرا -بســته (ســالن) و باز (میدانی) – در ایــن دوره در نظر گرفته 

شده است».
توحیــدی در پایان به حضور بانوان در جشــنواره اشــاره کرد و گفت: 
«امســال گروه هایی از بانوان نیز در جشــنواره شــرکت کرده اند. متأسفانه 
بــه  طور کلــی حضور بانوان در موســیقی نواحی محدود اســت. شــاید 
بهتر اســت خــودِ بانوان هــم در این زمینــه تلاش و حضــور پررنگ تری 

داشته باشند».

سینماسینما

 جشنواره چهل و ســوم فیلم فجر را پشــت سر گذاشتیم   �
که فکر می کنم جشنواره شــلوغ و پرحاشیه ای برای شما بود. 
در جشنواره چهل و سوم به عنوان مشــاور کارگردان در فیلم 
«رها» حضور داشــتید. اولین ساخته حســام فرهمند که این 
روزها در بین مخاطبانش اقبال زیادی دارد و نظرات متفاوتی 
درباره اش مطرح می شــود. تحلیل هایی دربــاره فیلم وجود 
دارد که «رها» فیلمی زنانه است. دلم می خواهد این مبحث 
را با شــما ادامه بدهم. زنان این فیلم زنان معترضی هستند. 
سه دختر در فیلم قربانی شرایط جامعه می شوند و سرنوشت 
آنها به نوعی به هم گره خورده است. به نظر شما «رها» فیلم 

زنانه ای است؟
ابتدا باید اشــاره کنم نقش من در شکل گیری این فیلم در 
فیلم نامه و ادامــه آن، آن قدر نبوده که این طــور بازتاب پیدا 
کرده است. شاید لطف حسام فرهمند بوده که از من قدردانی 
کــرده و همه جــا از حضور مــن به عنوان مشــاور کارگردان 
صحبت کرده اســت. من فیلم نامه اولیه را خواندم و نظراتم 
را گفتم. از ابتدا هم به حســام گفتم حــرف من یا دیگری را 
گوش کــن و درنهایت کار خودت را انجام بــده. «رها» فیلم 
توســت و باید شکل، اندیشه و 
نگاه تو را داشــته باشــد. پس 
تحت تأثیر من هــم قرار نگیر 
و خوشــبختانه حســام هــم 
اصلا آدم تحــت تأثیری نبود. 
من نکاتــی را گفتم که گوش 
نکــرد و در مقاطعی هم تأثیر 
گذاشــتم، بنابرایــن نمی توانم 
دربــاره فیلم نامه و روندی که 
طی شــد، صحبت کنم، اما از 
بیــرون اگر به عنوان یک بیننده 
و یــک مخاطــب معمولی به 
فیلــم نگاه کنم، در پاســخ به 
پرسش شما باید بگویم همین 
حــرف را می توانیــم دربــاره 
مردهای فیلم هــم بزنیم. کلا 
با  این خط کشی ها مخالفم.  با 
زنانه-مردانه  کردن هر مسئله 
اجتماعــی مخالــف هســتم. 
یا  زمان هایی مسائل اجتماعی 
تنگناها به مردها بیشــتر فشار 
مــی آورد. زمان هایی هم زنان 
آســیب بیشــتری می بینند. به 
نظر مــن همه با هم شــرایط 
دشــوار، ســخت و مشــکلی 
را کنــار هم تحمــل می کنند. 
بنابراین من اصلا در این عرصه 
بزنم  نه دلم می خواهد حرف 
و نــه اصلا چنین نگاهی دارم. 

به نظرم این طور نیست.
 بــه نکتــه جالبی اشــاره   �

روزها  این  می کنم  فکر  کردید. 
دربــاره «رها» زیــاد صحبت 
اجتماعی  اتفاقــی  می شــود. 
فیلم  این  در  کــه  اقتصادی  و 
و  است  شــده  اشــاره  آن  به 
می دانیم جدا از شرایط زیستی 
بسیاری از آدم ها در این کشور 

نیســت. شــما هم در آثارتان همین نگاه اجتماعی و سیاسی 
را داریــد، اما با لحن مختص خودتان و در «رها» هم شــکل 

دیگری از دیدگاه فیلم ساز را می بینیم.
مــن اگر بــا قصه فیلــم همراه نمی شــدم، هرگــز قبول 
نمی کردم کنار حسام فرهمند یا پروژه بایستم و کمکش کنم. 
مــن با پروژه همراه بودم، اما لحن مــا در قصه گویی متفاوت 
است. درباره خیلی از بخش های فیلم به ویژه اواخر آن حرف 
و انتقــاد دارم. ولی در کل فکر می کنم «رها» انگشــت روی 
مســئله مهمی گذاشته است. اینکه مسائل اقتصادی چگونه 
می تواند منتهی به فاجعه شــود و آدم هــا را مقابل هم قرار 
دهــد. ایــن موضوع برای مــن حیرت آور بود که درســت در 
ابتــدای اکران یــا نزدیک به اکران فیلم حادثــه تلخ برای آن 
جــوان عزیز دانشــجو افتاد و جانش را بــرای یك لپ تاپ از 
دست داد. نشان می دهد که چقدر این لپ تاپ ها و گوشی ها 
برای مردم اهمیت دارد. وقتی گوشی کسی دزدیده می شود، 
به سختی می تواند آن را جایگزین کند. در اطرافم و خانواده ام 
هم از این دســت اتفاق ها دیده ام. مــن زمانی با پروژه همراه 
شدم که هنوز دولت عوض نشــده بود. زمانی که دوستان از 
من خواســتند همراه پروژه باشــم، فکر می کنم هوشمندانه 
عمل کردند، یعنی فکر کردند من آدم مناســبی هستم، برای 
اینکه در مراحل گرفتن پروانه ســاخت تأثیر بگذارم و درست 
حــدس زده بودند. من وقتــی کاری را قبــول می کنم، تمام 
تلاشــم را می کنم و به قول امروزی ها همه کِرِدیت خودم را 
می گذارم، برای اینکه کاری به نتیجه برسد، بنابراین آستین ها 
را بالا زدم، پاشنه را ورکشیدم، تلاش کردم و سعی کردم ابتدا 
روی فیلم نامه نظراتم را بگویم. نظرات خودم، نه نظراتی که 
می تواند منتهی به گرفتن پروانه ســاخت شود. چیزهایی در 
فیلم نامه بود که فکر می کنم اگر شــورای پروانه ساخت هم 
نبود و من مشــاور بودم، همین نظرات را می دادم و دوستان 
بخشــی از نظرات من را اعمال کردند و با ســمجی و پیگیری 
زیاد پروانه ســاخت این فیلــم را در دولت قبل گرفتیم. کاری 
کــه درباره فیلم «رها» انجام دادم، این بود که تلاش کردم از 
فیلم مراقبت کنم. هر آنچه از دستم برمی آمد، انجام دادم که 

حسام فرهمند کار خودش را انجام بدهد.
دورانــی که در خانه ســینما بودم، خیلــی تلاش کردم 
آمــاری از اینکــه چنــد فیلم نامه با موضــوع اجتماعی به 
شــورای پروانه ســاخت دولت قبل رفته و نتوانسته پروانه 
ســاخت بگیرد، داشته باشــم، اما موفق نشدم. ولی حسم 
می گویــد فیلم هایــی کــه تهیه کننــده آن به اصطلاح پای 
کار بــوده و بخواهــد بــرای فیلمی با موضــوع اجتماعی 
ســرمایه گذاری کند یا ســرمایه گذار بیاورد، زیاد نبودند. در 
خانه سینما تلاش زیادی کردم که بانک اطلاعاتی سینمای 
ایران و سینماگران راه اندازی شود و بخشی از راه را هم رفته 
بودیم، اما متأســفانه ادامه پیدا نکرد. حس شــخصی من 
می گوید که این ســال ها اصولا بدنه حرفه ای سینمای ایران 
به ویژه تهیه کنندگان و ســرمایه گذاران دیگــر تمایل ندارند 
فیلم هایــی تولید کنند که ریســک بالایی در اکــران دارند. 
فیلم های کودک هم همین مشکل را دارند و نمی توانند در 
این مبارزه ناعادلانه با فیلم های ســرگرم کننده پیروز شوند 
یا دســت کم گلیم خودشــان را از آب بیرون بکشند. اقبال 
به این فیلم های ســرگرم کننده هم برای من جالب اســت. 
هــر بار فکر می کنیم الان دیگر تمام می شــود و مردم دیگر 
چنیــن فیلم هایی نمی بینند، ولی باز مــردم می بینند. یعنی 
گیشــه کم فروش ترین این فیلم ها از پرفروش ترین فیلم های 
ژانرهای دیگر بیشتر است. اینکه چرا چنین اتفاقی می افتد، 

نیاز به تحلیل جامعه شناسانه یا روان شناسانه دارد.

 تحلیل شما به عنوان یک سینماگر چیست؟  �
نمی دانم. خودم تعجب می کنم چــرا این فیلم ها چنین 
فروشــی دارند. بعضی ها معتقدند این قــدر جامعه غمگین 
اســت و مشــکلات داشــته که حوصله حرف جدی ندارد. 
پیشنهاد می کنم شما به عنوان رسانه یک نظر سنجی از مردم 
انجام دهید که چطور می شود این فیلم ها این قدر اقبال پیدا 
می کنند؟ نمی دانم چند درصد آدم ها به عزم ســینمارفتن از 
خانه خارج می شــوند. آیا خانواده ها هنوز ســینما می روند؟ 
آیا یک زن و مرد مســن به قصد دیدن فیلــم از خانه خارج 
می شــوند؟ نمی دانم. خیلی دلــم می خواهــد بدانم. فکر 
می کنم بیشــتر مخاطبان این گونه فیلم ها کســانی هســتند 
کــه به قصد تفریــح از خانه بیــرون می آیند. خوشــبختانه 
الان اکثر شــهرها پر اســت از مال ها. راســتی نمی دانم چرا 
اسمش مال است؟ (ســبک زندگی مان را چیز دیگری تبلیغ 
می کننــد، قیافه شــهرمان چیز دیگری اســت). این مال ها و 
پردیس های سینمایی بالاخره از امکانات خوبی برخوردارند. 
هم کافی شــاپ دارند و هم فست فود و هم سالن های سینما 
و اکثــرا جوان ها به این مال هــا می روند، ساندویچ شــان را 
می خورند، تفریح شــان را می کنند و در کنارش یک فیلم هم 
می بیننــد و اغلب ترجیح می دهند فیلمــی که می بینند، در 

امتداد تفریح شان باشد.
ابتــدای حضورم در خانه ســینما هم زمان شــد با اکران 
«فسیل» و آن زمان همه از فروش «فسیل» خوشحال بودند. 
هم مدیران وقت سازمان ســینمایی و هم دوستان سینمایی 
در صنوف خانه ســینما و آن زمان ایــن برایم قابل درک بود، 
چون تازه از بحران کرونا و بحران های اجتماعی ســال ۱۴۰۱ 
بیرون آمده بودیم و اقتصاد ســینما داشت خودش را ترمیم 
می کرد؛ اما با کمال حیرت این روند ادامه پیدا کرد و همچنان 
همه خوشــحال اند، چراکه مرزبندی بین کارفرمایان ســینما 
از بین رفته و منافع صنوف اصلی ســینما با هم یکی شــده 
اســت. تهیه کننده ســینمادار اســت، پخش کننده تهیه کننده 
اســت، بازیگر ســرمایه گذار اســت، کارگردان بازیگر اســت، 
دســتیار کارگردان گاه مجری طــرح و گاهی مدیر تولید و گاه 
ســرمایه گذار...؛ بنابراین مرزهای رقابت صنفی شــان از میان 
برداشته شده. بدیهی اســت همه از فروش این گونه فیلم ها 

خوشحال باشند.
چند وقت پیش به همت آقای خانیکی نشســتی با عنوان   �

حکمرانی و ســینما برگزار شــد و من عنوان «نقش سینماگر 
در بحران ســینما» را انتخاب کردم، چراکه معتقدم بخشــی 
از مشــکلات کنونی ناشــی از عملکرد خود سینماگران است. 
آیا ما خودمــان را هم نقد می کنیم؟ نقش ما ســینماگران در 
به وجودآمــدن این بحران چقدر اســت؟ اصــلا چه توقعی 
از خودمان داریم؟ آیا پشــت هم می ایســتیم و از فیلم های 
ارزشمند همکاران و دوستانمان حمایت و مراقبت می کنیم؟ 
موضوعی که به نظرم بســیار مهم است و در آن نشست هم 
گفتم این اســت که سینمای اجتماعی و گونه های دیگر سینما 
مخصوصا ســینمای کودک نیازمند توجــه و مراقبت خود ما 

سینماگران است.
حالا در چنین شرایطی فیلم های اجتماعی توانایی مقابله 
با رقبایی مثــل فیلم های کمدی را دارنــد؟ اصلا باید رقابت 
کنیم یا بگذاریم مردم خودشان انتخاب کنند؟ اصلا به این فکر 
کرده ایم چطور می توانیم عده زیادی که با ســینما قهر کردند 
یــا افرادی را که فیلم های کمدی دوســت ندارند و در مقابل 
خواستار ســینمای جدی تر هســتند و می خواهند فیلم های 
متفاوت تری ببینند، جذب کنیم؟ سینما به همه شکل فیلمی 
نیاز دارد. فیلم های سرگرم کننده، خانوادگی، دفاع مقدس و... 

همه این فیلم ها باید در کنار هم باشند. من اصلا مخالفتی با 
فیلم هایی که ساده تر و آسان تر هستند ندارم. ولی به شرطی 
که فیلم های دیگر هم بتوانند به حیاتشان ادامه بدهند. اصلا 
می خواهم ببینم آیا شــبکه «جم» جای مناســبی برای تبلیغ 
فیلم «رها» اســت؟ آیا مخاطبان شــبکه جم ربطی به فیلم 
«رها» دارند؟ الان چهار، پنــج فیلم اجتماعی دیگر در نوبت 
اکران هســتند، ما باید عزممان را جزم کنیــم تا به فیلم های 

اجتماعی کمک شود.
مدتی قبل اکــران خصوصی برای فیلم «رها» داشــتیم، 
کمک کــردم که طیف مختلفی از مخاطبــان و میهمان ها را 
دعوت کردیم. شــاید همین طیف هم با دیــدن فیلم بتوانند 
دوستان و هم فکرانشان را تشویق کنند که چنین فیلم هایی را 
ببینند. واقعا برخی هنوز نمی دانند فیلم «رها» اکران اســت! 
به نظرم بخش وســیعی از مخاطبان این فیلم دانشــجویان 
هســتند کــه اتفاقــا برنامــه ای داریم کــه بتوانیــم جامعه 
دانشــگاهی را برای دیــدن فیلم جذب کنیــم. باید از جریان 
ســینمای اجتماعی حمایت و مراقبت کنیم. فقط ننشینیم و 
بگوییــم چرا فیلم اجتماعی نداریــم؟ یک فیلم اجتماعی در 
حــال حاضر اکران اســت و باید آن را ببینیــم و حتی نقدش 
کنیم. این مهم اســت که فیلم دیده شود. همان طورکه اشاره 
کــردم خود من به فیلم «رها» چند نقد مهم دارم. ولی فیلم 
را دوســت دارم، چراکه جوانی بعــد از مدت ها کارکردن در 
پشــت صحنه و با تجربه دستیاری کارگردان، الان به پختگی 
رســیده و فیلم ساخته اســت و او برای فیلم بعدی نیاز دارد 
که اثرش دیده و درباره آن حرف زده شــود. من می دانم این 
دیده شــدن چقدر به کارگردان کمک می کند. «کلیله و دمنه» 
را ســاخته بودم و اوایل شــروع بــه کار «فیلم نت» بود و من 
قربانی ســاترا و فیلم نت شدم. آرزو داشتم این اثر دیده و نقد 
شــود. مخاطبانش بگویند خوب اســت یا خیر. الان می بینم 
چــرت و پرت تریــن کارهایی که در شــبکه نمایــش خانگی 
ساخته می شود، خیل عظیمی از منتقدان درموردش صحبت 
می کنند. من حســادت می کنم که چرا زمان نمایش «کلیله و 
دمنه» این اثر دیده نشــد. دلم می خواست یکی می آمد اصلا 
به کار بد و بیراه می گفت. مردم من را می بینند و می پرســند 
خانم برومند چــرا کار نمی کنید؟ می گویــم «کلیله و دمنه» 
را کار کردم و متأســفانه خیلی هــا آن کار را ندیدند. کاری که 

حداقل در تکنیک عروسک گردانی جهانی است.
به روند فیلم های کمدی اشاره کردید. با آثاری که از گذشته   �

تا امروز از شما دیدیم، می دانم ذائقه شما از فیلم هایی که این 
روزها می بینیم متفاوت اســت. کارهایی که ساخته اید، لحنی 
متفاوت دارند و رویکرد شــما نسبت به شرایط کاملا متفاوت 
بوده و به نظر من شــما در دوره ای موج نوی سریال های طنز 
را در تلویزیون راه انداختید و شیوه روایتگری شما و مفاهیمی 
کــه در آثارتان وجود دارد، در طول زمــان و این جاری بودن 
وکهنه نشدن از ویژگی های آثار شماست. وقتی درباره سینمای 
کمدی صحبت می کنیم خصوصا از زاویه نگاه شــما، متوجه ام 
که بله اتفاق خوشــایندی در این گونه نمی افتد و ســطح آثار 
طنز ما بســیار فاصله گرفته از زمانی که می توانســت مفاهیم 

آموزنده ای داشته باشد یا مخاطب را به تفکر وادار کند.
ایــن حــرف را کــه می توانــد آموزنده باشــد، نســل ما 
می گویــد. من هنوز به آن معتقدم، ولی الزاما حرف درســتی 
نیســت. همین که مخرب نباشــد، کافی اســت. بالاخره من 
چارچوب های فکری کهنه ای دارم که مال نسل خودم است 
و به همین شــکل فکر می کنم. خیلی سعی می کنم خودم را 
آپدیت نگه دارم. خیلی جاها هم می دانم تفکراتم منســوخ 
اســت، اما لگد زیر همه چیز نزدم. بالاخره ارزش هایی هست 
کــه باید حفظ شــود و همه چیز را نابود نکنیــم. تصور کنید 
تماشــاگری که پیش از این فیلم هایی از داریوش مهرجویی، 
ناصر تقوایی، رخشان بنی اعتماد، تهمینه میلانی و... می دید، 
با سینما قهر کرده ، چراکه در حال حاضر فیلمی نیست که او 
را جذب کند. طبیعی اســت وقتی به دنبال موفقیت ژانرهای 
مختلف در اکران هستیم، اول از همه به برنامه ریزی فرهنگی 

نیاز داریم. بخشی از آن را باید 
بدهند  انجام  دولتی  مسئولان 
و بخشــی بــر عهــده صنوف 
است و باید یک ارتباط سازنده 
بین آدم هایی که چرخه اکران 
را شکل می دهند برقرار شود و 
نباید منافع آنها همســو باشد، 
بلکه در مقابل هم باشد. الان 
جدال وجود ندارد، همه با هم 
ســاختند. پدر من خــدا بیامرز 
می گفت یکی گفت: «خربزه و 
عسل با هم نمی سازند»، یکی 
دیگر گفت: «فعلا که ساختند 
و بابــای ما رو درآوردند». الان 
در ســینما هــم می بینیم که 
خربزه و عسل با هم ساختند و 

بابای سینما را درآوردند.
فکر کنم در سه سال گذشته   �

شــاهد  بیشــتر  را  اتفاق  این 
بودیــم که بــه فیلم نامه های 
اجتماعی فرصت ساخت داده 

نشد.
گفتم کــه متأســفانه آمار 
نداریــم.  دراین بــاره  دقیقــی 
نمی دانیــم چنــد فیلم نامــه 
اجتماعــی به شــورای پروانه 
ساخت رفته و تهیه کننده هم 
کنارش بوده و نتوانسته مجوز 
بگیرد. حدســم این اســت که 

خیلی زیاد نیست.
الان کاری در پیش دارید؟  �

فیلم نامــه  یــک  روی 
ســینمایی کار می کنیــم کــه 
خوب پیــش مــی رود و فعلا 
در مرحلــه نگارش اســت. از 
جزئیاتــش چیــزی نمی گویم 
درمــوردش  وقتــش  بــه  و 

صحبت می کنم.

نگاه

ابتدای حضورم در خانه 
ســینما هم زمان شد با 
و آن  اکران «فســیل» 
فروش  از  همــه  زمان 
«فســیل» خوشــحال 
مدیران  هــم  بودنــد. 
وقت سازمان سینمایی 
و هم دوستان سینمایی 
سینما  خانه  صنوف  در 
و آن زمــان این برایم 
قابــل درک بود، چون 
تازه از بحــران کرونا و 
اجتماعی  بحران هــای 
آمده  بیرون   ۱۴۰۱ سال 
سینما  اقتصاد  و  بودیم 
داشت خودش را ترمیم 
می کــرد؛ اما بــا کمال 
ادامه  روند  این  حیرت 
پیــدا کــرد و همچنان 
خوشــحال اند،  همــه 
بین  مرزبندی  چراکــه 
ســینما  کارفرمایــان 
از بیــن رفتــه و منافع 
با  سینما  اصلی  صنوف 
است.  شــده  یکی  هم 
ســینمادار  تهیه کننده 
پخش کننــده  اســت، 
تهیه کننده است، بازیگر 
اســت،  ســرمایه گذار 
است،  بازیگر  کارگردان 
گاه  کارگردان  دســتیار 
گاهی  و  طــرح  مجری 
گاه  و  تولیــد  مدیــر 

سرمایه گذار...

در چنیــن شــرایطی 
اجتماعی  فیلم هــای 
با  مقابلــه  توانایــی 
فیلم های  مثل  رقبایی 
اصلا  دارند؟  را  کمدی 
کنیم  رقابــت  بایــد 
مردم  بگذاریــم  یــا 
انتخــاب  خودشــان 
کننــد؟ اصلا بــه این 
چطور  کرده ایــم  فکر 
زیادی  عده  می توانیم 
که با سینما قهر کردند یا 
افرادی را که فیلم های 
دوســت  کمــدی 
ندارنــد و در مقابــل 
ســینمای  خواســتار 
و  هســتند  جدی تــر 
فیلم های  می خواهند 
ببینند،  متفاوت تــری 
ســینما  کنیم؟  جذب 
به همه شــکل فیلمی 
فیلم های  دارد.  نیــاز 
 ، ه م کنند گر ســر
دفــاع  خانوادگــی، 
همــه  و...  مقــدس 
در  باید  فیلم هــا  این 
من  باشــند.  هم  کنار 
اصــلا مخالفتــی بــا 
ساده تر  که  فیلم هایی 
هســتند  آســان تر  و 
شرطی  به  ولی  ندارم. 
که فیلم های دیگر هم 
حیاتشــان به  بتوانند 

 ادامه بدهند. 

گفت وگو با مرضیه برومند درباره شرایط این روزهای سینمای اجتماعی و حضورش به عنوان مشاور کارگردان فیلم سینمایی «رها»

خربزه و عسل با هم ساختند 
و بابای سینما را درآوردند

 بی تردیــد مرضیه برومند از جمله ســینماگرانی اســت 
که امضــای خاص خودش را در آثارش دارد. او ســهم 
بــزرگ و درخور توجهــی در ســینمای کــودک دارد و 
مجموعه های تلویزیونی او مانند «آرایشگاه زیبا»، «هتل»، 
«کتاب فروشی هدهد» و... از جمله آثار ارزشمندی است 
که مخاطبان بسیاری را با خود همراه کرد. بهانه گفت وگو 
بــا مرضیه برومند حضورش به عنوان مشــاور کارگردان 

فیلم ســینمایی «رها» اســت؛ فیلمی که ایــن روزها در 
اکران سینماهاســت و در نخســتین روزهای سال، تنور 
سینمای اجتماعی را گرم کرده است. نگاه مرضیه برومند 
به گونه های مختلف ســینمایی، تحلیل و زاویه نگاهش 
به سینمای اجتماعی و شرایط تولید این گونه آثار بخش 
دیگری از گفت وگوی ما با اوســت که شما را به خواندن 

آن دعوت می کنیم. بهناز شیربانی

شرق
ری، 

 کوث
اس

س: عب
عک


